

7. *Requests* the Secretary-General to make arrangements for the printing of these documents at the earliest possible date.

**1907 (XXII). Terms of reference of the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in West Africa, 1958**

*The Trusteeship Council,*

*Having decided* to dispatch a periodic visiting mission to the Trust Territories of the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration in 1958,

*Having decided* that the Visiting Mission should be composed of Mr. Benjamin Gerig (United States of America) as Chairman, Mr. Georges Salomon (Haïti), Mr. Rikhi Jaipal (India) and Mr. W. G. Thorp (New Zealand) and assisted by members of the Secretariat and also by such members of the local administration as may be appointed by the latter,

*Having decided* that the Visiting Mission should depart in October 1958, that it should visit the Cameroons under British administration and the Cameroons under French administration, and that the duration of its visit should be approximately two months,

*Having taken note* of the memorandum of the Government of the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland concerning the future of the Cameroons under British administration,<sup>6</sup>

1. *Directs* the Visiting Mission to investigate and report as fully as possible on the steps taken in the two above-mentioned Trust Territories towards the realization of the objectives set forth in Article 76 b of the Charter of the United Nations, taking into account the terms of General Assembly resolution 321 (IV) of 15 November 1949 and other relevant General Assembly resolutions;

2. *Directs* the Visiting Mission to give attention, as may be appropriate in the light of discussions in the Trusteeship Council and in the General Assembly, and of resolutions adopted by them, to issues raised in connexion with the annual reports on the administration of the two Trust Territories concerned, in petitions received by the Trusteeship Council relating to the Territories, in hearings in the General Assembly of petitioners from the Territories, in the reports of the previous periodic visiting missions to the Territories and in the observations of the Administering Authorities on those reports;

3. *Directs* the Visiting Mission to receive petitions, without prejudice to its acting in accordance with the rules of procedure of the Council, and to investigate on the spot, after consultation with the local representative of the Administering Authority concerned, such of the petitions received as, in its opinion, warrant special investigation;

4. *Requests* the Visiting Mission to submit to the Council as soon as practicable a report on each of the Territories visited containing its finding with such observations, conclusions and recommendations as it may wish to make;

5. *Further requests* the Visiting Mission to include in its report on the Cameroons under British adminis-

<sup>6</sup> *Official Records of the Trusteeship Council, Twenty-second Session, Annexes, agenda item 6, document T/1393.*

7. *Prie* le Secrétaire général de prendre des dispositions pour faire imprimer ces documents le plus tôt possible.

**1907 (XXII). Mandat de la Mission de visite des Nations Unies dans les Territoires sous tutelle de l'Afrique occidentale (1958)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant décidé* d'envoyer en 1958 une mission de visite périodique dans les Territoires sous tutelle du Cameroun sous administration britannique et du Cameroun sous administration française,

*Ayant décidé* que la Mission de visite serait composée de M. Benjamin Gerig (Etats-Unis d'Amérique), président, M. Georges Salomon (Haïti), M. Rikhi Jaipal (Inde) et M. W. G. Thorp (Nouvelle-Zélande), assistés de membres du Secrétariat ainsi que des membres de l'administration locale que pourrait désigner celle-ci.

*Ayant décidé* que la Mission de visite partirait en octobre 1958, qu'elle visiterait le Cameroun sous administration britannique et le Cameroun sous administration française et que la visite durerait environ deux mois,

*Ayant pris note* du mémorandum du Gouvernement du Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord relatif à l'avenir du Cameroun sous administration britannique<sup>6</sup>,

1. *Invite* la Mission de visite à enquêter et à faire rapport aussi complètement que possible sur les mesures prises dans les deux territoires sous tutelle mentionnés ci-dessus pour atteindre les objectifs énoncés à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte des Nations Unies, en tenant compte des dispositions de la résolution 321 (IV) de l'Assemblée générale en date du 15 novembre 1949 et des autres résolutions pertinentes de l'Assemblée générale;

2. *Invite* la Mission de visite à étudier, en s'inspirant le cas échéant des débats du Conseil de tutelle et de l'Assemblée générale ainsi que des résolutions adoptées par ces organes, les questions évoquées, à propos des rapports annuels sur l'administration des deux territoires sous tutelle en question, dans les pétitions reçues par le Conseil de tutelle au sujet de ces territoires, au cours des audiences accordées par l'Assemblée générale à des pétitionnaires des territoires, dans les rapports des missions de visite périodiques qui se sont rendues précédemment dans les territoires, et dans les observations faites au sujet de ces rapports par les autorités administrantes;

3. *Invite* la Mission de visite à recevoir des pétitions, sans préjudice des décisions qu'elle pourra prendre en vertu du règlement intérieur du Conseil, et à enquêter sur place, après avoir consulté le représentant local de l'Autorité administrante intéressée, sur celles des pétitions reçues qui appellent, à son avis, une enquête spéciale;

4. *Prie* la Mission de visite d'adresser au Conseil, le plus tôt possible, un rapport sur chacun des territoires visités, rapport où elle consignera ses constatations, accompagnées des observations, conclusions et recommandations qu'elle pourrait juger bon de présenter;

5. *Prie en outre* la Mission de visite d'exposer, dans son rapport sur le Cameroun sous administration

<sup>6</sup> *Documents officiels du Conseil de tutelle, vingt-deuxième session, Annexes, point 6 de l'ordre du jour, document T/1393.*

tration its views on the method of consultation which should be adopted when the time comes for the people of that Territory to express their wishes concerning their future.

932nd meeting,  
28 July 1958.

**1908 (XXII). Revision of rule 21 of the rules of procedure of the Trusteeship Council**

*The Trusteeship Council*

*Resolves* to amend rule 21 of its rules of procedure to read as follows:

*"Rule 21*

"1. If the President should be temporarily absent, the Vice-President shall act as President in the same conditions.

"2. In the event that the President for any reason is no longer able to act in that capacity, the Council shall elect a new President for the unexpired term. The same procedure shall be followed in the event that the Vice-President for any reason is no longer able to act in that capacity."

933rd meeting,  
29 July 1958.

**RESOLUTIONS ON PETITIONS CONCERNING THE TRUST TERRITORIES**

**I. Somaliland under Italian administration**

**1909 (XXII). Petition from Mr. Sido Osman Roble (T/PET.11/580)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Sido Osman Roble concerning Somaliland under Italian administration in consultation with Italy as the Administering Authority concerned,<sup>7</sup>

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority;

2. *Considers* that no further action is necessary since the matter was settled to the satisfaction of all concerned.

935th meeting,  
31 July 1958.

**1910 (XXII). Petition from Mr. Abdi Dahar Warsama (T/PET.11/713)**

*The Trusteeship Council,*

*Having examined* the petition from Mr. Abdi Dahar Warsama concerning Somaliland under Italian administration in consultation with Italy as the Administering Authority concerned,<sup>8</sup>

*Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority.

935th meeting,  
31 July 1958.

<sup>7</sup> See T/PET.11/580, T/OBS.11/82 and Add.1, T/L.874.

<sup>8</sup> See T/PET.11/713, T/OBS.11/96, T/L.874.

britannique, ses vues sur la méthode de consultation qui devrait être adoptée lorsque le moment sera venu pour les populations de ce territoire d'exprimer leurs vœux quant à leur avenir.

932ème séance,  
28 juillet 1958.

**1908 (XXII). Revision de l'article 21 du règlement intérieur du Conseil de tutelle**

*Le Conseil de tutelle,*

*Décide* de modifier de la manière suivante l'article 21 de son règlement intérieur :

*"Article 21*

"1. En cas d'absence temporaire du Président, ses fonctions sont exercées dans les mêmes conditions par le Vice-Président.

"2. Au cas où, pour une raison quelconque, le Président n'est plus en mesure de s'acquitter de ses fonctions, le Conseil pourvoit, par voie d'élection, à son remplacement pour la durée du mandat qui reste à courir. Cette disposition s'applique également au cas où, pour une raison quelconque, le Vice-Président n'est plus en mesure de s'acquitter de ses fonctions."

933ème séance,  
29 juillet 1958.

**RESOLUTIONS AU SUJET DE PETITIONS CONCERNANT LES TERRITOIRES SOUS TUTELLE**

**I. Somalie sous administration italienne**

**1909 (XXII). Pétition de M. Sido Osman Roble (T/PET.11/580)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec l'Italie, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Sido Osman Roble concernant la Somalie sous administration italienne<sup>7</sup>,

1. *Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante;

2. *Considère* qu'aucune autre mesure n'est nécessaire puisque l'affaire a été réglée à la satisfaction de tous les intéressés.

935ème séance,  
31 juillet 1958.

**1910 (XXII). Pétition de M. Abdi Dahar Warsama (T/PET.11/713)**

*Le Conseil de tutelle,*

*Ayant examiné*, en consultation avec l'Italie, Autorité administrante intéressée, la pétition de M. Abdi Dahar Warsama concernant la Somalie sous administration italienne<sup>8</sup>,

*Appelle l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante.

935ème séance,  
31 juillet 1958.

<sup>7</sup> Voir T/PET.11/580, T/OBS.11/82 et Add.1, T/L.874.

<sup>8</sup> Voir T/PET.11/713, T/OBS.11/96, T/L.874.